
ГОДИНА XXXVII. ЦЕТИЊЕ, у субота 16. фебруара 1908. БРОЈ 8.
Ц и ј к н л :

За Црну Гору на годину 8 
круна. на по године 4 круне. 
За Аустро-Угарску, Босну и 

Херцеговину на годину 12 кр. 
на по године 0 круна.
За све оетале геи.ље годишње 

20 франака у глату, на по го- 
дине 10 франака у злату.

Претнлата се прпма само у 
годишњим и полугод. роковнма.

Поједини број 20 пара. ЛИСТ ЗА

Претплата се шал.е поштан- 
ском упутвнцом, само и нено- 
средно админнстрацији „Гласа 
Цриогорца" ш Цетиње, а коме 
је наручније. г. Вељку Рамада- 
нознђу, К. Ц. агепту у Котор

Допнеи се шаљу Уредништву. 
Рукоииси се ие враГају.
За огласе плаћа се: за сва- 

ку ријеч или за број од пет 
цпфара по 4 паре за први 
пут. а за сваки даљн пут по 
2 паре.

Власник: Државна Штампарнја

НОЛИТИКУ И КЊИЖЕВНОСТ
ш.игзлплтлдигд -ј:ви« хкх^о4*Јк*ц,?ЈГ1.”г:гто.'г*хс« ах»лс:'.'ЈГ.".- хжкх&штзедатот

И злази суботом Одговорни уредник: Филип ЈергсвиЦ.

СЛУЖБЕНИ ДИО 
ми

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Предсједника Нашег Ми- 

нистарског Савјета, Нашег Министра 
Правде и заступника Иашег Министра 
Иностраних Дјела постављамо:

за члана Државног Савјета сердара 
Рада Пламенца, досадашњег предсјед- 
ника Гл. Држ. Контроле.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступ- 
ник Нашег Министра Иностраних Дјела 
нека изврши овај указ.
Ријека, 15. фебруара 1908. год.

НИКОЛА с. р.
Предсједник Министарског Савјета,

Министар Правде и
Заступник Министра Иностр. Дјела,

Др. Л. ТоманавиЋ с. р.

МИ

НИКОЛА I
по мнлости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Предсједника Нашег Ми- 

нистарског Савјега, Нашег Министра 
Правде и заступника Нашег Министра 
Иностраних Дјела иостављамо:

за вршиоца дужности предсједника Гл. 
Држ. Контроле јанка Спасојевића, до- 
садашњег начелника Министарства Фи- 
нансија и Грађевина.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступ- 
ник Нашег Министра Иностраних Дјела, 
нека изврши овај указ.
Ријека, 15. фебруара 1908. год.

НИКОЛА с. р.
Предсједник Министарског Савјета,

Министар Правде и
Заступник Министра Иностр. Дјела,

Др. Д. Томановиђ с. р.

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Предсједника Нашег Ми- 

нистарског Савјета, Нашег Министра 
Правде и заступника Нашег Министра 
Иностраних Дјела, ријешили смо и рје- 
шавамо:

да се Ђуру Мандићу, архивару Мини- 
старства Правде, па основу чл. 21. за- 
кона о чиновницима грађанскога реда, 
узажи оставка, коју је на државну служ- 
бу поднио.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступ- 
ник Нашег Министра Иностраних Дјела 
нека изврши овај указ.
Цетиње, 4. фебруара 1908. год.

НИКОЛА с. р.
Предсједник Министарског Савјета,

Министар Правде и
Засгунник Министра Иностр. Дјела,

Др. Л. Томаковић с. р.

МИ

Н И К О Л А 1
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Предсједника Нашег Ми- 

нистарског Савјета, Нашег Министра 
Правде и заступника Нашег Министра 
Иностраних Дјела, постављамо:

за архивара Министарства Правде . а- 
ма Н. Мартиновића. досадашњег архи- 
вара Министарства Унутрашњих Дјела у 
рангу секретара друге класе, са истим 
рангом, по потреби службе.

Предсједник Нашег Министарског Са- 
вјета, Наш Министар Правде и заступ- 
ник Нашег Министра Иностраних Дјела 
нека изврши овај указ.
Цетиње, 4. фебруара 1908. год.

НИКОЛА с. р.
Предсједник Министарског Савјета,

Министар Правде и
Заступник Министра Иностр. Дјела,

Др. П. Томановмћ с. р.

ми
Н И КОЛ А I

по милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Уну- 

трашњих Дјела постављамо:
за контрактуалног обласног љекара у 

Бару Д-ра Стезана Џамању, досадашњег 
контрактуалног физикуса у Улцињу;

за котрактуалног физикуса у Улцињу 
Д-ра Аугустина Лемени;

за окружног физикуса на Даниловоме 
Граду у рангу обласног љекара Д-ра Јо- 
вана Кујачића, досадашњег обласног ље- 
кара у Бару.

Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 
изврши овај указ.
Ријека, 15. фебруара 1908. г.

НИКОЛА с. р.
Министар Унутрашњих Дјела:

8. ЛаККђ ВаЈБОДИћ с. р.

МИ

Н И К О Л А I
ПО МИЛОСТИ Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Уну- 

трашњих Дјела постављамо:
за писара капетаније шекуларско-тре- 

пачке Радула Стојановића.
Наш Министар Унутрашњих Дјела нека 

изврши овај указ.
Ријека, 15. фебруара 1908. г.

НИКОЛА с. р.
Министар Унутрашњих Дјела,

В. Ланић Војводић с. р.

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина постављамо:
за шефа Држ. Главног Рачуноводства 

с рангом и платом секретара 1. класе 
Марка Томовића, досадашњег књиговођу 
истог Рачуноводства.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908. год.
НИКОЛА с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Душак Вукоткђ с. р.

ми
НИКОЛА I

по милости Божјој 
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

1ја и Грађевина, по саслушању Нашег 
инистарског Савјета, а иа основучл. 49. 
жона о државном буџету ријешили смо 
рјешавамо:
Одобрава се Министру Финансија и 

зађевина, да може из буџетске партије 
тређене за редовне неиредвиђене по- 
зебе (број 21.) издати Министру Уну- 
)ашњих Дјела круна 1000. — једну хи- 
аду — ради повећања партије предви- 
;не на разне расходе поморства (бр. 56.) 
на основу закона о продужењу буџета 

1 1906. за годину 1907.
Наш Министар Финансија и Грађевина 

:ка изврши овај указ.
Ријека 15. фебруара 1908. год.

Ј НИКОЛА с. р

инистар Финансија и Грађевина,
Душан Б*котиђ с. р.

МИ
НИКОЛА I

по милости Божјоу
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина, по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 49. 
закона о државном буџету, ријешили смо 
и рјешавамо:

Одобрава се Министру ФинансиЈа и 
Грађевина, да може из буџетске партије 
отређене за редовне непредвиђене по- 
требе (бр. 21.) изузети круна 1500. — 
хиљаду пет стотина — ради повеђања 
партије (бр. 27.) а на основу закона о

продужењу буџета расхода од године 
1906. за годину 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908. год.
НИКОЛА с. р. 

Министар Финансија и Грађевина.
Душак Вукотић с. р.

МИ

И К О Л А I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На нриједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина, по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 49. 
закона о државном буџету ријешили смо 
и рјешавамо:

Одобрава се Министру Финансија и 
Грађевина, да може из буџетске партије 
одређене за редовне непредвиђене по- 
требе (бр. 21.) издати Министру Уну- 
трашњих Дјела круна 2000. — двије хи- 
л>аде — ради повеђања партије предви- 
ђене на дијурне, подвозне и селидбене 

: трошкове Министарства (бр. 52.), а на 
основу закона о продужењу буџета рас- 
хода од године 1906. за годину 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
| нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908. год.
НИКОЛА с. р. 

Министар Финансија н Грађевина,
Душан Вукотиђ с. р.

М И
НИКОЛА I

по милости Божјој
КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина, ио саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 49. 
закона о државном буџету, ријешили смо 
и рјешавамо:

Одобрава се Министру Финансија и 
Грађевина, да може из буџетске партије 
одређене за редовне непредвиђене по- 
требе (бр. 21.) издати Министру Уну- 
трашњих Дјела круна 1500. — једну хи- 
љаду и пет стотина — ради повећања 
партије предвиђене на плате практиканата 
поштанско-телеграф. одјел>ења (бр. 118.), 
а иа основу закона о продужењу буџета 
расхода од године 1906 за годину 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908. год.
НИКОЛА с. р.

Минкстар Финансија и Грађевина,
Душгн Вукотиђ с. р.

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој’

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог нашег Министра Финансија 

и Грађевина, по саслушању Нашег Ми- 
нистарског Савјега, а на основу чл. 49. 
закона о државном буџету ријешили смо 
и рјешавамо:

ОдобравасеМиниструФинансија и Гра- 
ђевина, да може из буџетске партије од- 
ређене за редовне непредвиђене потребе 
(број 21) издати Министру Унутрашњих 
Дјела круна 500. (пет стотина) ради по- 
већања партије предвиђене на дневнице 
и подвозне трошкове Санитетског Одје- 
љене (број 64) а на основу закона о про- 
дужењу буџета расхода од године 1906. 
за годину 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина, 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908.
НИКОЛА с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Душан Вукотић с. р,

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина, по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 49. 
закона о државном буџету, ријешили смо 
и рјешавамо:

Одобрава се Министру Финансија и Гра- 
ђевина, да може из буџетске партије од-

ређене за редовне непредвиђене потре- 
бе (број 21), изузети круна 1000. (једну 
хиљаду) ради повећања партије предви- 
ђене на разне расходе, подвоз прибора 
и друго (број 41), а на основу закона о 
продужењу буџета расхода од године 
1906. за годину 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908.
НИКОЛА с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Душан Вукотић с. р.

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина, по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 
49. закона о државном буџету ријешили 
смо и рјешавамо:

Одобрава се Министру Финансија и 
Грађевина, да може из буџетске партије 
одређене за редовне непредвиђене пот- 
ребе (број 21) издати Министру Уну- 
трашњих Дјела круна 700. (седам сто- 
тина) ради повећања партије предвиђене 
на плату послуге поштанско-телеграфског 
одјељења (број 119), а на основу закона 
о продужењу буџета расхода од године 
1906. за годину 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1907.

НИКОЛА с. р.
Министар Финансија и Грађевина,

Душак ВуквГић с. р.

МИ

НИКОЛА I
по милости Божјој

КЊАЗ И ГОСПОДАР ЦРНЕ ГОРЕ
На приједлог Нашег Министра Финан- 

сија и Грађевина, по саслушању Нашег 
Министарског Савјета, а на основу чл. 
49. закона о државном буџету, ријешили 
смо и рјешавамо:

Одобрава се Министру Финансија и 
Грађевина, да може из буџетске партије, 
одређене на редовне непредвиђене по- 
требе (број 21) издати Министру Уну- 
трашњих Дјела круна 1700 (једну хиља- 
ду и седам стотина) ради повећања пар- 
тије предвиђене за набавку животних 
намирница и свих економских потреба 
болнице „Данило“ I. (број 66), а на 
основу закона о продужењу буџета рас- 
хода од године 1906. за год. 1907.

Наш Министар Финансија и Грађевина 
нека изврши овај указ.

Ријека, 15. фебруара 1908.
НИКОЛА с. р.

Министар Финансија и Грађевина,
Душан Зукатић с. р.

НЕСЛУЖБЕНИ ДИО

Дворсие и дигаатсие вијести
— Њихова Краљевска Височаи- 

ства Престолонашљедник Књаз Да- 
нило и Књагиња Милица стигли 
су у прошлу недјељу у Беч, ода- 
кле су у четвртак отпутовали у Как.

О бављењу Њихових Краљев- 
ских Височанстава у Бечу добили 
смо од Кореспонденц-бироа ове ви- 
јести:

Беч, 12. фебруара. Цар је Књазу 
Нашљеднику и Књагињи Милици 
учинио посјету у „Хотел Импери- 
јалу“, која је трајала дуже од че- 
тврт сата. Више чланова Царског 
Дома предали су своје карте, а 
многи великодостојници записали 
су се у листу Књаза Нашљедника 
и Књагиње Нашљеднице.

Беч, 13. фебруара. Надвојвотки- 
ња Марија Јозефа и надвојвода



Рајкер оставили су у „Хотел Им- 
перијалу“ своје карте за Књаза 
Нашљедкика и Књагињу Нашљед- 
ницу. Министар Ерентал имао је 
синоћ с Књазом Нашљедником 
разговор, који је трајао три че- 
тврта сата. У листу Књаза и Кња- 
гиње записали су се министар војни 
Шенајх, министар финансија Бури- 
јан, заповједник мрнарице адмирал 
Монтекуколи, посланици Францу- 
ске, Њемачке, Америке, сви чла- 
нови посланства руског, талијан- 
ског и многи други. Књаз На- 
шљедник и Књагиња Нашљедница 
присустовали су у 9'/2 сати у вече 
на балу код надвојводе Фридриха.

Беч, 14. фебруара. Цар је у 3 
сата по подне примио Књаза На- 
шљедника у аудијенцију, која је 
трајала четврт сата. Књаз Нашљед- 
ник био је у свечаном одијелу са 
лентом ордена св. Стевана, а Цар 
је носио униформу фелдмаршала. 
Цар је љубазно дочекао Књаза 
на уласку салона и најсрдачније 
се опростио с Њиме послије ау- 
дијенције.

Беч, 14. фебруара. Књаз На- 
шљедник и Књагиња Нашљедница 
отпутоваће сјутра рано у Млетке, 
те стога неће бити дворски објед 
у почаст њихову који је био одре- 
ђен за сјутра вече.

Беч, 14. фебруара, (по подне.) 
Књаз Нашљедник и Књагиња На- 
шлзедница отпутовали су јутрос у 
Кан.

У четвртак, 14. о. мј., пово- 
дом рођендана Њ. Кр. В. Књаза 
Фердинанда, г. Д-р Колушев овд. 
бугарски отправник послова, при- 
мао је честитања у стану послан- 
ства. На честитање су ишли у име 
Њ. Кр. В. Господара генерал-ађу- 
тант г. бригадир Митар Мартино- 
вић, а у име Књажевске Владе 
предсједник ЛАинистарског Савјета 
г. д-р Л. ТомановиК и г. С. Рама- 
дановић, начелник мин. ин. дјела. 
На честитању су били и остали 
наши министри, чланови дипломат- 
ског кора и великодостојници. Због 
дворске короте војна музика није 
свирала пред посланством.

— Данас је држат у манастир- 
ској цркви годишњи парастос бла- 
женопочившој Књагињи Зорки Ка- 
рађорђевик Служио је Високопре- 
освештени Митрополит Г. Митрофан 
са мјесним свештенством, а прису- 
ствовали су дипломатски заступник 
Крад>евине Србије г. Јовановић са 
госпођом, наш министар-предсјед- 
ник и више великодостојника.

ЗГПИСНИК XXV РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ
ЦРНОГОРСКЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

држане 2. јануара 1903. г. 
Предсједавао предсједник

Лабуд Гојнић 
Секретар

Мил. Татар

Почетак у З1/« сата послије подне.
Од стране књ. владе присутни г. г. 

министри: Војводић, Мартиновић, Пла- 
менац и Вукотић.

Предсједник отвара XXV. редовну 
сједницу и оглашава, да је на дневном 

продужење претреса буцета у по-
јединостима.

Р. Поповић узима ријеч и допуњава 
свој ранији говор и вели, да није за 
Државни Савјет онакав, какав данас по- 
стоји и како га је Устав иредвидио, већ 
је мишљења, да би га Велики Суд преу- 
ређен имао представл>аги у својим нле- 
нарним сједницама, али напомиње, да је 
овдје у питању само онакав Државни 
Савјет” како га је Устав наредио, и све 
док се уставна наређења не измијене, 
он мора остати у садашњем устројству.

Вели, да истакнуто питање о тумачењу 
Устава и закона о Државном Савјету 
било би изигравање уставних и закон- 
ских прописа, а да је тако иозива се и 
цитира чл. 89. Устава, на основу којег 
налази, да државни савјетници не могу 
бити људи неке споредне професије, као 
што је то био случај са бив. државним са- 
вјетницима, него’ да имају бити они, ко- 
јима је Државни Савјет служба.

Дал,е се осврће на неке наводе М. 
Мијушковића, и за то је, Државни 
Савјет остане у садашњем >м устрој-

ству, као и да га попунимо, али да ке 
морају бити 6 већ 4 члана, којима Књаз 
Господар или влада може додијелити при- 
времено неку споредну дужност, а ника- 
ко не као главну, према чему би се пред- 

I ложена сума имала повећати са 3,000 
круна.

М Мијушковић осврће се на говор 
Р. Поповића, који хоће да докаже, да 
баш према уставним прелазни.м наређе- 
њима не може бити оно што предлаже 
финансијски одбор, па супротно томе 
доказује да може. Помиње састав бив. 
Државног Савјета, за тим наводи пре- 
лазна уставна наређења и закључује, да 
се она не противе ономе, што хоће фи- 
нансијски одбор и ономе, што је он 
предложио, кад се каже, да се Државни 
Савјет може попунити и мимо уставне 
одредбе, и кад се у чл. 5. закона о Др- 
жавном Савјету вели, да Књаз Господар 
или влада може државном савјетнику до- 
дијелити и другу неку дужност.

Тако исто доказује, да је неосновано 
гледиште Ј. Спасојевића односно тума- 
чења прелазних наређења тачка III. чл. 
221. Устава; држи да сам факт што се 
до сад одступало најбоље показује како 
то треба разумјети. Он жали шго нема 
чиновничке сталности у опште, а још 
внше што законом сталност државним 
савјетницима није зајемчена. Прошлост 
најближа показала је да државног савјет- 
ника може влада маћи, пенсионисати као 
и полицијског писара, те та бојазан г. По- 
повића отпада као и она да ће би ги др- 
жавни савјетници заинтересовани кад рје- 
шавају о питањима надлежних министа- 
ра. Вели кад нема сталности, заинтере- 
сованост и страх од министара остају у 
истој мјери, па било онако како г. По- 
новић односно влада предлаже или онако 
како он мисли; само је ово његово и 
одборово практичније и за државне ин- 
тересе цјелисходније, јер може бити 6 
чланова; моћи ће се рад свршавати па се 
десило да су и тројица заинтересована, 
кад их остаје три који могу пуноважно 
рјешавати, а све то мање стаје државну 
касу за 16000 круна.

Говорник остаје при свом ранијем ми- 
шљењу с тим, да се у Државни Савјет 
уведу најспособоији људи из свих стру- 
ка државне администрације, а то се, како 
је он иредложио, не коси с Уставом нн ги 
са законским наређењима.

Н. Татар летимично се осврће на 
наше финансије и финансирање од 1879. 
год. па на овамо, а то чини ради срав- 
њења са садашњим финансијама и фи- 
нансирањем.

Помиње садашње функционисање Др- 
жавног Савјета и вели, да је и влада 
изашла у сусрет финансијском одбору 
тијем, што је и она дала државним са- 
вјетницима да врше друге послове поред 
оних у Савјету. Није за то, да се Држ. 
Савјет укиие, већ је мишљења, да се овај 
преустроји тако, да у њ долазе чипов- 
ници, који ће уједно вршити и још какву 
дужносг уз савјетску, што би, вели, по- 
ред штедње имало и другу добру страну, 
а та је, што на тај начин наши ексми- 
нистри не би трчали у Држ. Савјет, као 
што је то био случај и до сада.

Извјестилац С. Вулетић напомиње, 
да је и сама влада увела с Државнијем 
Савјетом праксу, коју одбор предлаже, а 
то вели, значи, да је и она тумачила чл.
5. закона о савјетском уређељу исто о- 
нако, као што га тумачи одборска ве- 
ћина, која мисли, да, кад један од циг- 
лих тројице државних савјетника може 
вршити другу спеиијалну службу, то исто 
вриједи и за осталу двојицу тј. за пред- 
сједника и једног члана, јер ова тројица 
чине она; број савјетника, који по закону 
могу рјешавати.

Даље напомиње, да ће се учинити у- 
штеда од 16,000 круна, ако се усвоји 
одборов приједлог, иначе мора се пове- 
ћати сума, коју је влада предложила бар 
најмање са 5—10,000 круна да би се 
учинило да Држ. Савјет може радиги. 
Тврди да Савјет не греба да постоји 
овакав какав га је влада дотјерала, јер 
он радити не може, већ се просто баца 
оно што се на њ даје.

Р. Поповић опет тврди, да би се 
само 3,ооо круна имало додати предло- 
женој суми ако ће Државни Савјет да 
остане онакав какав га је закон предви- 
дио, као и да може рјешавати.

М. Мијушковић објашњава се са Ву- 
летићем.

Н. Татар улази у објашњења са Р. 
Поповићем.

Мин. фин. Д. Вукотић предлаже, да 
се за сад учини уштеда од 1,ооо круна, 
тијем, што би се измијенио закон о по- 
словном реду у Државном Савјету, тако, 
да секретар истог може учествовати у 
рјешавању, као што је случаЈ код Великог и 
Обласних Судова.

Ж. Драговић позива се и цитира чл. 
220. Устава и вели, да ово питање заси- 
јеца битно у питање промјене уставних 
наређења, па да се не смије о промјени 
Државног Савјета радити друкче него 
онако, како горњи члан Устава одређује.

Извјестилац С. Вулетић одговара Дра- 
говићу и вели, да се овдје не ради о

промјени Устава, већ о тумачењу једне 
његове одредбе.

Даље тврди, да се са 3,ооо кр., како 
Ристо Поповић мисли, не може попунити 
Државни Савјет, већ би могао најмање 
са 5,ооо и то да се додаде један члан, 
а да се онај који се зове савјетник, а у 
ствари није, јер врши други посао, од 
Савјета ослободи, а да се донесе измјена 
у закону да и секретар има право гласа 
при рјешавању у случају потребе.

Ж. Драговић објашњава се са Ву- 
летићем.

Мин. војни М. Мартиновић изјављује, 
да је влада вољна да се рјешење овога 
питања одложи до коначног прегреса 
буџета обзиром на одсуство министра- 
предсједника, који је уједно и министар 
правде, — што Скупшгина усваја.

Извјестилац Р. Вошковић чита главу 
VII, партију 18., гдје је одбор предложио 
уштеду од 720 круна укидањем једног ирак- 
тиканта. Овдје су узели ријеч Спасојевић 
и извјестилац Вулетић, послије чега је 
усвојен одборов приједлог.

Извјестилац чита партију 20., пози- 
цију 1., коју одбор повећава са 120 кр., 
а по којој су узели ријеч: г. г. министар 
финансија, извјестилац Вулетић, министар 
просвјете и Спасојевић, послије чега се 
усваја по одборову приједлогу.

Извјестилац чита партију 21., пози- 
цију 1., коју одбор смањива са 1,ооо 
круна, — што Скупшгина прима.

Извјестилац чита партију 22., иози- 
цију 1.—2., гдје одбор предвиђа уштеду 
од 200 круна, — шго Скупштина усваја.

Извјестилац чита главу VIII, партију
23., позицију 1., као и партију 24., пози- 
цију 1., које је Скупштина примила по 
владину приједлогу.

Извјестилац чита раздио II, главу 
IX, партију 25., позицију 1.—5., које од- 
бор смањива за 8,34о круна.

Мин. унтр. дјела Војводић напомиње, 
да смо сви за штедњу, али укидањем 
горњих позиција Министарство не би 
могло радити, па је с тога противан да 
се исте укидају.

Мин. просвјеге Пламенац вели, да је 
начелник министарства и ако му је мје- 
сто упражњено, потребан, па се противи 
укидању његове позиције, јер би се, вели, 
оштетио државни интерес.

Извјестилац С. Вуле гић напомиње, да 
се одбор трудио, да штедња, коју је 
овај предвидио, не буде противна зако- 
нима нити пак да буде на уштрб државне 
службе. Цитира дотичне законске чланке 
и мотиве, са којих је одбор предложио 
укидање начелникове позиције.

Р. Поповић предлаже, да се: смањи 
минисгрова плата за 1,ооо круна, остави 
начелникова позиција, укине секретар II 
класе и архивар а остави предложени 
дијурниста.

М. Татар напомиње, да један чинов- 
иик не може савјесно вршити двије дуж- 
ности па ма како спреман био, те је за 
то, да се не укида позиција 2. и дјели- 
мично се слаже са редакцијом Р. Попо- 
вића.

Ј. Спасојевнћ у начелу је противан, 
да један чиновник врши више од једне 
дужности, а противи се уопште укидању 
потребних чиновничких позиција, као што 
је у конкрегном случају начелникова, све 
док се год чиновничко питање не ријеши 
доношењем специјалних закона.

М. Дожић одговара на примједбу М. 
Татара, а за тим напомиње, да је у од- 
бору било подвојено мишљење, наиме, 
да се попуњене чиновничке позиције не 
дирају — за ову годину — док се не 
донесе закон о чиновницима грађанског 
реда и други специјални закони, па ми- 
сли, да би требало начелно ријешити пи- 
тање-. да ли ће се укидати чиновничке 
позиције док се речени закони донесу.

Мин. просвјете Пламенац изјавл>ује, 
да се не слаже у овом питању са одбо- 
ровим извјештајем осим у позицији 1., а 
то је смањивање министрове плате. Даље 
напомиње, да је и у начелној дебати на- 
гласио, да одбор није имао право одре- 
ђивати које ће позиције остати а које не, 
већ је то могао чинити код глава или 
партија.

Даље по овом питању узели су учеш- 
ћа : извјестилац Вулетић, г. г. министри 
Пламенац и Војводић, Н. Татар, М. Ми- 
јушковић и Спасојевић.

Предсједник даје 10 мин. одмора. 
Послије одмора.

Предсједник наставља прекинуту 
сједницу.

Мин. фин. Д. Вукотић моли Скуп- 
штину, да би изашла у сусрет разлозима 
дотичног министра кад се говори о чи- 
новничким позицијама у његову ресору.

Мин. ун. дјела Војводић изјављује, да 
прима редакцију г. Р. Поповића.

Извјестилац С. Вулетић слаже се са 
редакцијом Р. Поповића и ову прима 
осим у министровој плати, а за ову је 
онако како је одбор предложио, — што 
Скупштина усваја.

Извјестилац Бошковић чита партију
26., позицију 1., гдје је одбор предвидио 
уштеду од 720 круна, укидањем једног ди- 
Јурнисте.

Р. Поповић напомиње, да је ова по- 
зиција односно партија била у вези с 
предходном, па вели, да, кад је усвојена 
његова редакција, тијем је усвојена и 
ова позиција, односно да остане пред- 
ложени дијурниста, што Скупштина 
прима.

Извјестилац Бошковић чита партију
27., позицију 1., затим партију 28., по- 
зицију 1., као и партију 29., позицију., 1. 
које Скупштина усваја по владину при- 
једлогу. .

Извјестилац чита партиЈу 30., по- 
зицију 1,—2., гдје одбор предвиђа уште- 
ду о’д 300 круна, што Скупштина прима.

Извјестилац чита партију 31., пози- 
цију 1. и а.

Извјестилац Саво Вулегић оојашња- 
ва цозицију, која се односи на помоћ 
од 15,000 круна годишње цегињској оп- 
штини и исту брани истичући у подужем 
говору потребе цетињске општине ц 
трошкове, које она чини на опште цр- 
ногорске ствари као пријестоничка оп- 
штина.

Предсједник ставља на гласање гор- 
њу партију, која је примл>ена по владину 
пројекту.

Сједница је закључена у 7 сати по- 
слије подна, а друга је заказана за 3. 
јануара о. г. у 9 сати прије подне са 
иродужењем истог дневног реда.

Предсједник
Секретар Лабуд Гојнић

Милутин Татар

ЗАПИСНИК XXVI РЕДОВНЕ СЈЕДНИЦЕ
ЦРНОГОРСКЕ НАРОДНЕ СКУПШТИНЕ

држане 3. јануара 1908. год. 
Предсједавао предсједник

Лабуд Гојнић 
Секретар 

Крсто Поповић

Почетак у 974сати прије подне.
Присутни сви чланови књ. владе.
Предсједник отвара XXVI. редовну 

сједницу.
Секретар Поповић чита записникХХ1У 

редовне сједнице, који је без примједбе 
примљен.

Секретар Татар чита у изводу молбе 
и жалбе, наиме: Јоша Киколића, коман- 
дира с Чева, Хаџи Асана Хундаја из Ул- 
циња, Петра Б. Влаховића из Колашина 
и Добрице, удове Сава Мећикукића из 
Спужа.

Даље чита приједлог Драга Радовића 
с друштвом о измјенама и допунама у 
закону о народнијем школама.

Предсједник саопштава Скупштини, 
да је дао једнодневно осуство Р. Попо- 
вићу, а посланик Ђ. Дрецун да није мо- 
гао присуствовати сједницама усљед бо- 
лијести.

Саво Вулетић се чуди, да г. заступ- 
ник министра иностранијех дјела није 
већ добио податке за одговор на ње- 
гову интерпелацију одиосно Црних зе- 
мал>а у Зети, па моли предсједништво, 
да пита шта је са одговором.

Предсједник вели, да ће упитати до- 
тичног г. министра када ће моћи одго- 
ворити на речену интерпелацију.

Министар иросвјете Пламенац вели, 
да су поједини министри дали своје из- 
јаве када ће одговорити на упућена пи- 
тања и интерпелације појединих посла- 
ника, а што се пак тиче конкретног слу- 
чаја односно Црнијех земаља, ту је, вели, 
дотични министар изјавио, да ће одго- 
ворити чим иотребне податке ирибави.

Прелази се на дневни ред — на про- 
дужење појединачног претреса буџета.

Извјестилац Р. Бошковић чита главу 
X., паптију 32., позицију 1.—6., гдје фи- 
нансијски одбор предлаже: да се утврди 
нравило за официре, који се примају у 
службу у Обласним Управама, задржа- 
вајући војнички чин, да ови из буџета 
министарства унутрашњих дјела примају 
само евентуалне додатке, а систематска 
плата да им се издаје из министарства 
војнога, и да речени додаци буду везани 
за положај дотичних, само док су на 
служби у Обласним Управама.

М. Мијушковић нзноси важност и 
деликатност положаја Обласног Управи- 
теља уопште, као и многострани значај 
њихове службе, те жели да се обрати 
боља пажња на Обласне Управе. Слаже 
се са приједлогом финансијског одбора.

Ф. Протић примјећава, да су плате 
Обласних Управитеља, кад се упореде са 
платама осталих чиновника, врло велике, 
па кад је у питању штедња мишљења је, 
да им је доста по 3,000 круна годишње.

Извјестилац Саво Вулетић напоми- 
ње, да одбор у опште није смањивао 
личне позиције, т. ј., није ником од чи- 
новника плату смањивао, а то с тога, 
што је држао, да су ове законски доби- 
вене по доданашњем начину. А што се 
пак тиче обласних управитеља, који су — 
вели — ранга начелника министарства, 
мисли, да не би оправдано било кад би 
им се плата смањила, па и кад би се то 
могло у овом случају.

Министар војни Мартиновић изјав- 
љује, да се влада саглашава са одборо- 
вим приједлогом.



С. Кривокапић мисли, да би довољ- 
но било у земљи двије Обласне Управе.

Извјестилац Саво Вулетић слаже се 
са мишљењем С. Кривокапића, али на- 
помиње, да се то не може учииити бу- 
џетом, већ измјеном постојећег или до- 
ношењем новог закона о адмпнистра- 
тивној подјели државе, а чију је потребу 
и финансијски одбор у свом извјештају 
нагласио.

Предсједник ставља на гласање од- 
боров приједлог, који Скупштина усваја.

Предсједник напомиње, да се пар- 
тија 32., позиција 1.—6. има претрести у 
појединостима.

Извјестилац чита партију 32., пози- 
цију 1.—6. и партију 33., позицију 1., 
које су примљене по пројекту.

Извјестилац чита партију 34., пози- 
цију 1.

М. Мијушковић говори о платама 
неуказног особља, које ова партија од- 
носно позиција предвиђа, а то су жан- 
дарми, износи расходе на ове и вели, 
да је прошле године на исте била пред- 
виђена сума од 36,000 круна, док је ове 
године та сума повећана са 13,000 из 
чега изилази да се број истих повећао 
ушљед прошлогодишњих политичких не- 
прилика у земљи. Како су политичке 
прилике данас мало сталоженије, то је 
мишљења: ако се не може проширити 
задаћа наше жандармерије онда да се 
њихов број смањи.

Даље истиче услове, који би се тра- 
жили од дотичног лица, па да се може 
као жандарм примити, вели, да је потреб- 
но узимати млађе, живе момке, који су 
познати као посве поштени људи, да 
су писмени и да су прошли кроз војни 
стан. Тек овакав конгингенат може заи- 
ста бити истински чувар реда, личне и 
имовне сигурности. Кад би се такви 
људи узимали, заслуживало би боље их 
наградити него што су данас жандарми 
награђени и тад би мањи број био до- 
вољан за вршеље њихове службе.

Н. Татар слаже се са говором г. М. 
Мијушковића и истиче потребу сеоске 
жандармерије, па вели, да би жандарми 
могли обилазити и села, ако би им се 
стање побољшало.

Министар просвјете Пламенац осврће 
се на говоре М. Мијушковића и Н. Та- 
тара и вели, да, и ако су наше унут- 
рашње неприлике отклоњене, ипак је 
жељети, да се наша жандармерија пове- 
ћа и бројно и квалитетом, али како је 
то за сада буџетска ^немогућност, то 
остаје при пројекту код ове позиције.

Напомиње, да је обилажење жандарма 
по селима, како Н. Татар предлаже, ве- 
зано са трошковима, односно дневни- 
цама ових.

Мин. унутр. дјела Војводић указује 
на правилник подручног му министар- 
ства, по којему се жандарми имају при- 
мати, а што се тиче сеоске жандармерије, 
мисли, да је не би требало за сада уво- 
дити обзиром на то, да ми исту добро 
не гледамо, као и на то, што тамо по- 
стоје капегани, који извјетшавају Обл. 
Управе.

Н. Та гар напомиње, даје он био само 
за то, да варошки жандарми обилазе се- 
ла, а то би могли чинити без дневнице 
само ако би им се плата повисила.

Извјестилац Саво Вулетић је за го, 
да се од жандарма, што их данас имамо, 
дода по један сваком капетану, истичући 
потребу тога и разлажући на дуго о 
тешкоћама капетана уопште, а и с тога 
што немају ни по једног жандарма.

Вулетића помажу 10 посланика.
Министар Пламенац признаје умјес- 

ност Вулетићевог ириједлога, али вели, 
да то није могућно према нашим при- 
ликама и наводи разлог за то.

Министар војни Мартиновић питање 
о квалитету наше жандармерије налази 
врло важним, али вели, да је ту потребу 
тешко подмирити све док се побољша 
нлата исте, пенсије и унапређења према 
годинама службе и способности.

Вели, да би умјесно и потребно било, 
ако буџет дозвољава, умножити жандар- 
мерију да се може по један жандарм до- 
дати сваком капетану како неби било 
једно непрекидно пуговање истих од 
вароши до села и обратно.

Извјестилац Саво Вулетић указује на 
државне штете од кријумчарења, које би 
сузбијали жандарми, додани капетанима 
у смислу његова приједлога.

М. Мијушковић слаже се са мишље- 
њем, да се то не може учинити све донде 
док се не уреди нова административна 
подјела.

Н. Татар напомиње, да шефови жан- 
дармерије немају везе са пограничним 
стражама, а што би, вели, требало да 
буде обзиром на кријумчарења.

Министар војни Мартиновић пред- 
лаже, да се ова партија повећа с тим, да 
се један дио тог повећања употреби на 
побољшање жандармерије, извршивање 
саме дужности и бољи избор жандарма, 
а други дио на жандарме у најпотребни- 
јим мјестима наше државе при капетан- 
ским судовима.

М. Дожић указује на жалосно стање 
капетанских канцеларија уопште, као и

на многобројне и тешке дужности капе- 
тана, који су вели, уједно и пандури, а 
свејето на штету нашег државног угле- 
да Истиче како су капетани слабо на- 
грађени и да би што прије требало по- 
бољшати њихово стање.

Потпомаже Вулетићев приједлог и вели, 
да је неопходно потребно на ту сврху 
одредити извјесну суму новаца, а та не 
ои била велика обзиром на то, да се за 
сада ограничимо само на оне капетанске 
судове, који су удаљенији од обласних 
вароши.

Ђ. М и л а н о в и ћ је за то, да остане 
онако, како је влада предложила.

Крсто Томовић наводи један при- 
мјер како је неком капетану отет новац 
од дације, адаје имао жандарма, тврди, 
да гога не би било.

Министар финансија Вукотић напо- 
миње, да жандарм на селу не би служио 
за мање од 40 круна мјесечно, а то би 
изнијело на 56 жандарма за 56 капета-. 
нија 26,880 круна, па вели, кад би се то 
одобрило, онда бисмо довели у незго- 
дан положај капетана а особито његова 
писара, јер их бисмо скоро изједначили у 
плати са жандармима. А како се капе- 
танима и писарима не може повећати 
плата, предлаже, да им се за сад не дају 
ни жандарми.

Предсједник ставља на гласање 
партију 34., позицију 1., коју Скупштина 
прима онако, како ју је влада предло- 
жила.

Извјестилац Бошковић чита партију
35., позицију 1., код које одбор пред- 
лаже уштеду од 1,860 круна укидањем 
5 послужитеља. Овдје су узели ријеч: 
извјестилац Вулетић и министар Пламе- 
нац, послије чега је усвојен владин ири- 
једлог.

Извјестилац чита партију 36., по- 
зицију 1.—3., које су нримљене по про- 
јекту.

Предсједник даје 15 минута одмора. 
Послије одмора.

Извјестилац чита главу XI партију
37., позицију 1,—6., гдјеје одбор на по- 
морству учинио ушгеду од 5,040 круна.

Извјестилац Саво Вулетић излаже 
мотиве, са којих је одбор предложио 
горњу уштеду.

Министар војни Мартиновић пре- 
поручује, да се предложена сума прими, 
а ако доцније устреба већа с обзиром 
на то, да је у изгледу развијање нашег 
поморства, то ће се у своје вријеме тра- 
жити од Скупштине.

Скупштина прима ову партију по про- 
јекту.

Извјестилац чита паргију 38., по- 
зицију 1.—3., које су примљене онако, 
како су их влада и одбор предложили.

Извјестилац чита партију 39., позицију 
1.—9м које одбор смањива за 1,732 кру- 
не. По овом питању узимају учешћа: из- 
вјестилац Вулетић, Н. Татар и г. мини- 
стар Пламенац; послије чега је усвојен 
одборов приједлог изузев позиције 5., 
која је примљена по пројекту.

Извјестилац Бошковић чита главу XII, 
партију 40., позицију 1.,— жандармерија 
Моноиола дувана — гдје одбор предви- 
ђа уштеду од 15,000 круна тиме, што 
налази, да је неразложно, да се из оп- 
штег државног кредита ишта трошн на 
Монопол дувана, кад је та установа оба- 
везна све своје трошкове подмиривати 
сама.

Извјестилац Саво Вулетић износи 
мотиве, који су одбор руководили, да 
овдје укине ову партију и исту стави на 
терет Монопола дувана, чија је управа 
по уговору дужна овај терет сносити.

Министар финансија Вукотић обја- 
шњава расходе, предвиђене овом парти- 
јом односно иозицијом, као и одговара 
на приговоре извјесних говорника у на- 
челној дебати, зашто влада није подни- 
јела са буџетом и рачуне Монопола ду- 
вана. Помиње онште нерасположење на- 
рода нашег према овој установи, наводи 
како је друштво изашло у сусрет влади 
и обрнуго, као и помиње прегледање 
друштвених рачуна у Венецији, а који ће 
се доцније кад буду готови публиковати. 
Истиче нрекомјерно кријумчарење дува- 
на, државне штете отуда и друштвено 
тражење помоћи од владе на сузбијању 
овога. Дотиче се уговорених услова и 
вели, да влада има право по уговору да 
исплати друштву цио уложени капитал 
уз уговорени интерес, а Монопол да 
остаје за државу, али напомиње, да го 
није у питању. Истиче користи, које ће- 
мо у своје вријеме имати од ове установе. 
Даље се осврће на успјехе жандармерије, 
постигнуте на сузбијању кријумчарења и 
вели, да је ова показала врло добре ре- 
зултате, који се опажају у потрошњи 
монополисаног дувана.

Напомиње, да су вођени преговори са 
управом Монопола дувана односно ових 
расхода, па вели, да је- у томе скоро 
постигнут успјех и да ће их друштво 
на себе примити.

Предсједник ставља на гласање 
партију 40., позицију 1., која се усваја 
по приједлогу фин. одбора.

Извјестилац Бошковић чита главу 
XIII, партију 41., позицију 1.—9., код код

којих одбор предлаже уштеду од 7,236 
круна.

Извјестилац Вулетић објашњава по- 
буде за ову уштеду.

Сједница је закључена у 12 сати, а друга 
заказана за 4. о. м. у 8 сати прије под- 
на са продужењем дневног реда.

Секретар Предсједник
Крсто Поповић Лабуд Гој'ниЂ

Пројект ноее руске флотв

Прије неколико времена разгла- 
сило се, како руска влада мисли 
поднијети Думи предлог о одобре- 
њу једне милијарде рубаља за гра- 
ђење нове флоте и како Дума неђе 
одобрити овај кредит. Али не само 
Дума, веђ готово и сви руски ли- 
стови устали су против тога про- 
јекта. „Руске Вједомости“ доносе о 
томе из пера угледног политичара 
Котљаревског шљедеђи чланак, у 
коме се излаже како спољна по- 
литика Русије не захтијева бар за 
сада толике жртве за стварање 
нове флоте.

У садашње вријеме — пише Ко- 
тљаревски — руска спољна поли- 
тика стоји без сумње на новом путу. 
Наша политика Далекога Истока 
почела се опредјељивати послије 
симоносекског договора, и дове- 
ла је до тога, да је Русија заузела 
Квантунску област, а у данашње 
вријеме пошљедним руско-јапан- 
ским договором изгубила је Квантун. 
С друге пак стране, препоне које 
су биле међу Русијом и Енглеском 
у питању Азије отклоњене су не- 
давним споразумом. Дакле, питање 
обновљења флоте могло би се само 
тицати Балтијскога мора, односно 
Њемачке. Но може ли бити само 
судара између Њемачке и Русије? 
Овај судар морао би се провађати 
заједно са међусобним конфликтом 
Француске, а и Енглеска би у сва- 
ком случају настојала, да Њемачка 
не добије у тој борби надмоћност.

Кад би пак било какве опасности 
од сјевера, од Шведске, која би мо- 
гла Русији заузети Финску, у том 
случају тај рат би био више на 
копну; али ја тврдим, да се рат са 
Шведском, која је највише заин- 
тересована у неутралности Балтиј- 
скога мора, може рачунати исто- 
ријском невјероватношђу.

Прелазеђи к Црноме мору, јасно 
је, да и овдје за нас има највеђи 
значај зближење са Енглеском. То 
зближење имађе огромнога значаја 
при сваком конфликту с Турском, 
у којој је јасно изражена тенден- 
ција германске политике: а с друге 
стране и Турска сама жели, да се 
којим заплетом не наруши сувише 
осјетљиво постојеђе стање на Бал- 
кану.

Што се тиче поморске заштите 
на Далеком Истоку треба имати у 
виду, да је Енглеска веома зау- 
зета питањем Далекога Истока од 
времена руско-јапанскога рата и 
јапанске побједе, у коме је Јапан 
добио велики уплив и подигао мођ 
Китају. То се је најбоље очитовало 
у најновијем енглеско-јапанском су- 
кобу из којега се јасно могло видјети, 
да је Енглеска сада склона да игра 
сасвијем противну политику оној 
коју је играла у почетку руско- 
јапанског рата.

Напошљетку и техничко питање 
састоји се у томе: да ли треба гра- 
диђи нову ескадру у Тихом океану, 
или утврдити Петропавловск и Ни- 
колајевск? А не треба опет ни гу- 
бити из вида, ако се ради на дјелу 
народне обране, мора се исто тако 
мислити и на подизање народног 
благостања.

Из свега овога закључује Котља- 
ревски, да савремена међународна 
политика створена упливом мор- 
ских сила, не истиче потребу за 
Русију, да она мора хитати ства- 
рањем грандиозних морских нао- 
ружања, која би стојала грдне сво- 
те новаца. Ми треба сада да во- 
димо пријатељство и савез са Ен- 
глеском, чији су интереси у пита-

њима мора идентични и паралелни 
с нашијема. Потребно је само сва- 
како очувати нашу спољну поли- 
тику од случајних и неодговорних 
утицаја.

Ово нам налаже не апстрактни 
космополитизам који уопште не 
признаје народнеобране, него искре- 
ни и здрави патриотизам, који је 
у нераздвојној вези са дубоким осје- 
ђањем одговорности.

Трансверсална жељезница Дунав Адрија

Послије жељезнице у Новопазарском 
санџаку, која још и сада стоји у првом 
реду међу дневним питањима, истакла се 
као не мање од ње важна трансверсална 
жељезница Дунав—Адрија. Грађење прве 
покренула је Аустро-Угарска, грађење 
друге покреће Русија. Гледиште и намје- 
ре Русије, због којих је она то питање 
сада покренула, састоје се —- како се из 
Петрограда јавл>а — у овоме:

„У своме говору од прије неколикода- 
на у делегацијама барон Ерентал је ста- 
вио питање о продирању аустријском на 
Балкану на терен економски. И ако Ру- 
сија налази, да би више вриједило, прије 
него што би се пошло тим путем, да се 
је тражило рјешење питања о реформа- 
ма у Македонији, ипак, када сј' се ства- 
ри већ упутиле тим правцем, ирима и 
гледишге аустријско, па је шта више и 
готова, да и она по примјеру аустријском 
прими и усвоји економску политику.

Зато ће Русија без оклијевања тражи- 
ти у Цариграду важну жељезничку кон- 
цесију, која се може назвати пруга: Ду- 
нав—Средоземно Море, која би, пола- 
зећи из Радујевца пролазила кроз Ниш 
и Митровицу, па затијем пролазећи кроз 
Црну Гору, избила би на Јадранско мо- 
ре. Та пруга би дала могућност Русима, 
да извозе њихов петролеум и нафту, слу- 
жећи се и дунавским путем. Румунија би 
се служила истим путем и на тај начин 
и она би добила свој излазак на Јадран- 
ско море. Пошто ће и Србија тако исто 
имати излазак на море, престаће или ће 
се бар смањити њено такмичење са Бу- 
гарском и мање ће тежити ка Егејскоме 
мору. Црна Гора ће у тој жељезници 
видити одлично средство, да се прибли- 
жи централној Европи. Најзад и Италији 
не може бити криво, што би се отво- 
рила ова економска пруга са Балкана, 
која би се тако рећи свршавала у Ига- 
лији.

Русија је увјерена, да ће њен пројект 
задовољити цио Балкан. Она баш жели, 
да у томе факту — задовољења цијело- 
га Балкана — нађе умирујућега јемства, 
које ће бити благонаклоно примљено, 
како у Бечу и Берлину, тако и у Цари- 
граду.

Али то још није све. Руска влада у 
исто вријеме, када буде тражила конце- 
сију од Турске, о којој смо сада гово- 
рили, потпомоћи ће енергично пројекат 
бугарске жељезничке везе од Скопља ка 
Ћустендилу и Куманову, коју узалуд Бу- 
гарска тражи већ више година.

Изгледа, да Порта неће моћи да од- 
бије тражење Русије; али ако би ова 
случајно била одбијена, несумњиво је, да 
ће и концесија, коју је тражила Аустрија 
од Турске за жељезницу кроз санџак 
Ново-пазарски до Митровице, бити од- 
бијена, јер држимо да није ни потребно 
наглашавати, да се руска политика сво- 
ди на три ријечи: све или ништа.

Врло је вјероватно, да ће ускоро рус- 
ки министар спољашњих иослова у Ду- 
ми дати свој експозе не само о држању 
Русије у балканскоме питању, већ и о 
општој руској гголитици. То ће, без сум- 
ње, бити згодна прилика за Извољскога, 
да изјави, како је савез са Француском 
сада више но икад, чврста основа рус- 
кој политици."

Идеја за грађење трансверсалне бал- 
канске жељезнице није нова. На оства- 
рењу њеном ради се већ одавна, само 
није било никад тако повољних прили- 
ка и момената, да би се остварење ње- 
но могло извести. У ггочетку је аустро- 
угарска штампа заузимала противно 
становиште овом руском предлогу, али 
сад изгледа, као да је и она вољна да 
се тај предлог код турске владе потпо- 
могне. Трансверсалнабалканска жељезни- 
ца, која би, идући од Петрограда преко 
Румуннје и Србије до Бара, везивала и 
Русију и Румунију и Србију са Црном 
Гором, била би од огромне користи за 
балканске државе у економском, соци- 
јалном и културном погледу. Говорити 
о економској независности балканских 
земаља могло би се само онда, кад оне 
буду имале што више путева за извоз 
својих производа, а један од најважнијих 
путева била би баш ова трансверсална 
жељезиица. Многи отежавају ово питање 
тим, што би ова жељезница морала то- 
бож пролазити кроз сувише тешке пла- 
нинске предјеле; али у данашње доба, 
кад се само помисли на Багдадску или



Сибирску жељезницу, једна пруга од не- 
колико стотина кидометара не може да 
застраши инжињере. Потребног капитала 
за ово предузеће нашло би се такође, 
и то најприје у Француској; остаје, дакле, 
само да се заинтересоване државе спо- 
разумију, па да се одмах приступи послу.

КШИЖЕВНОСТ, УМЈЕТНОСТ, ПРОСВЈЕТА
Српско-хрватске колоније у Италији.

Универзигетски професор В. Јагић у Бе- 
чу предао је овијех дана бечкој акаде- 
мији знаности у сједници философско- 
историјског одсјека, извјештај универзи- 
тетског професора др. Милана Решетара 
под насловом „Српско хрватске колоније 
у јужној Италији.

Извјестилац је прошлога љета, по на- 
логу балканскекомисијеакадемијине, ишао 
на научно путовање у јужну Италију, да 
испита језик тамошњих српско-хрватских 
колонија у покрајини „Мосиле" или, како 
једанас зову по главноме јој мјесту, „Сат- 
рођаббо". У некадашњем напуљском кра- 
љевству, има три мјеста, у којима станов- 
ници говоре српско-хрватски: Асчиаујуа- 
СоПесгосе, 5ап РеПсе 51ауо Ј Моп1еткго. 
То су потомци далматинских колониста, 
који су утекли пред силном навалом Ту- 
рака преко Јадранског мора у Италију 
у другој половини 15. или првој 16. сто- 
љећа. У исто доба дошло је у Италију и 
много Арбанаса, и будући да су оба на- 
рода говорила неки језик непознат Та- 
лијанима, спомињали су их не само један 
уз дриги, него — старији ауктори — че- 
сто и узимали један за други. Арбанаси, 
који су више били изложени турској 
најезди, утекоше у већим масама и осно- 
ваше у јужној И галији и Сицилији многе 
и јаке колоније, које су се одржале и 
до дана данашњега готово читаве. Но 
друкчије се догодило са далматинским 
бјегузцима: веП из почегка као мало- 
бројнији од Арбанаса стопише се са ма- 
сом талијанског становништва, односно 
италијанизирали су се мало по мало и у 
оним мјестима, која су била настањена 
само од њих, осим поменутих трију 
мјеста.

Може се приличном извјесношћу на- 
значити крај, одакле су се ти Молишки 
Словени преселили. И писмено и усмено 
предање приповиједа, да су они коло- 
нисте дошли „с оне стране мора“ и „из 
Далмације". Дијалекат њихов даје нам 
овдје поузданих основа. Све језичне осо- 
бине назначују нам онај дио обале из- 
међу Цетине и Неретве, дакле, котаре 
Макарске и Метковића, па се скоро мо- 
же и устврдити, да је то тако. Ова се 
сеоба може довести у везу са неретван- 
ском традицијом, по којој је у старије 
доба велики дио становништва, под вод- 
ством некога кнеза Мирка утекао пред 
Туццима преко мора и према томе ни- 
пошто не може бити пуки случај, да је 
особито у селу „Асциа\чуа“ име Мирко 
најчешће породично име.

На основу свега овога др. Решетар са 
приличном вјеројатношћу тврди, да су 
се Молишки Словени од прилике након 
пропасти босанскога крал>евства (дакле 
послије г. 1463.) иселили из Неретванске 
долине, која је у то доба била саставни 
дио Босне и заједно с њом пала под 
турско господство.

И наш пријатељ и познаник Др. А. 
Балдаћи, универзитетски професор у Па- 
лерму, објавио је прошлог мјесеца у бер- 
линском часопису „О1ођи5“ један свој 
рад о том питању под насловом: „Ије 
51а\уеп уоп МоПбе". У том раду износи 
др. Балдаћи, да поменута три села на- 
ставају 4882 српско-хрватска становника, 
чије особине етничке, антрополошке и 
социјалне подробно описује. По Балда- 
ћу биле су двије српско-хрватске сеобе 
у Италију и обје преко мора: ирва по 
свој прилици у 7. или 8. вијеку, кад су 
се Словени доселили у Далмацију, адру- 
га, кад су Словени бјежали испред на- 
вале турске, нарочито у доба смрти 
Скендербегове.

Ова испитивања, колико су од велике 
научне вриједности, толико су важна и 
за саме становнике Молисе, који до да- 
нас нијесу знали, којој народности при- 
падају и одакле потијечу.

Стечај. Српска Краљ. Академија у Би- 
ограду расписује за г. 1908. овај стечај 
за награду из задужбине пок. Димитрије 
Стаменковића, бив. трговца биоградског:

Списи, који се награђују из ове за- 
дужбине, раздају се народу српскоме 
бесплатно, те с тога морају бити напи- 
сани популарно; а по жељи завјештао- 
чевој у њима се може говорити:

а) о Српству и српској мисли,
б) о отачаствољубљу,
в) о вјери,
г) о моралу и истини,
д) о раду и приљежању, и 
з) о чувању здравља.
То су области размишљања и поуке 

из којих се могу узимати и идеје, које 
се имају обрадити у згодној књижевној 
форми. Дјела могу бити оригинална или 
преведена и прерађена, само што ће се на

стечају оригинална дјела претпоставити 
преведенима. Ко пак шаље на стечај 
превод или прераду, дужан је приложи- 
ти оригинал по коме је прерађивао или 
преводио.

Писциваљада поднесу Академији своје 
списе до краја септембра ове године, 
и то с именом или без имена, које у овом 
пошљедњем случају ваља да буде у за- 
твореном коверту, на коме ће стајати 
име самога списа.

Списе, који дотле стигну, Академија ће 
предати референтима на оцјену, и писцу, 
чији спис буде примљен као најбољи, 
издаће се награда до 1000 (хиљаду) ди- 
нара у злату, а награђени спис штампа- 
ће се о трошку ове задужбине.

Примљени спис остаје својина ове за- 
дужбине.

Срспко Књижевничко Друштво у 
Биограду. У прошлу недјељу је, у стану 
Српске Књижевне Задруге, одржан скуп 
Српског Књижевничког Друштва. Поред 
текућих послова изабрана је управа за 
ову годину. Предсједник је г. Сима Ма- 
тавуљ, секретар г. Јован Дучић, домаћин 
г. Драгутин Ј. Илијћ, књижничар г. Д-р 
Јован Максимовић, благајник г. Петар 
Одавић. Друштво је ријешило да учест- 
вује на трећем конгресу југословенских 
књижевника и публициста, који ће се 
ове године држати у Љубљани.
ј Д-р Маријан Деренчин. У Загребу 

умро је овијех дана у 72. години живо- 
та д-р Маријан Деренчин. Покојни Де- 
ренчин играо је у политичком животу 
наше браће Хрвата врло видну улогу. 
Од 1876. г. до г. 1883. под владама Ива- 
на Мажуранића и грофа Ладислава Пе- 
јачевића био је одјелни предстојник за 
правосуђе. Својим многостручним радом 
покојник се истакао као научењак, књи- 
жевник и политичар. Између кримина- 
листа словио је као први у Хрватској и 
предложио је сабору основу новога каз- 
ненога закона. Његове су нравничке рад- 
ње штампане у „Мјесечнику" правничко- 
га друштва. Деренчин је био почео из- 
давати и „Тумач к опћем грађанском 
законику". У његовом политичком раду 
најзнаменитија је реформа изборног ре- 
да, израђена по основи талијанскога ми- 
нисгра Занарделија из осамдесетих го- 
дина. Југословенска академија изабрала 
га је својим дописним чланом. У књи- 
жевности се је истакао као писац ша- 
љивих драма, од којих се је „Ладањска 
опозизиција*1 приказивала у загребачком 
позоришту. Написао је и неке веристич- 
ке драме, у којима се је, а особито у 
„Слијепчевој љубави“ угледао у Талија- 
не. Покојни је Деренчин био веома до- 
бро виђен и од свакога поштован. На 
криминалне расправе, у којима би он био 
бранитељем, свак је ишао ради модер- 
них ногледа, које је развијао, ради гово- 
ра изречених необичном вјештином, са- 
вршеном мимиком и темпераментом. Ма- 
ријан Деренчин радио је много и на нови- 
нарском пољу, нарочито у „Оћ2оги“.

Покој му души!
Словенско племе. Чувени кијевски 

професор Т. Д. Флорински написао је и 
прије краткога времена издао врло ин- 
тересантну књигу: „Словенско племе — 
статистичко-етнографски преглед савре- 
меног Словенства".

Књига је подијељена у пег одјељака, у 
којима је систематски обрађен положај 
појединих словенских племена, бројно 
стање и др.

Према подацима, које је изнио Фло- 
рински, словенске земље заузимају про- 
стор од преко 400.000 квадратних гео- 
графских миља. Тај простор граничи се 
са сјевера Балтичким и Леденим морем: 
са југа јадранским, Егејским и Црним 
морем, нланинским ланцем Хиндукушем, 
са истока Великим Океаном и са запада 
Лабом, чешким планинама и Алпима.

При крају 1906. године према стати- 
стичким подацима имало је 148,521.000 
Словена. Од тога броја било је 102,840.000 
Руса, 9,135.000 Срба са Хрватима, 7,237.000 
Чеха, 19,200.000 Пољака, 5,440.000 Бу- 
гара, 1,475.000 Словенаца, 2,671,000 Сло- 
вака, 157,000 Лужичких Срба и 366.000 
Кашуба.

Проф. Флорински је утврдио да је го- 
дишњи прираштај становништва код сви- 
ју Словенапросјечно 2,550.000до2,600.000 
душа. Према томе број Словена у 1925. 
год. износио би око 200,000.000.

Кад успоредимо број Словена са бро- 
јем сусједних несловенских народа, до- 
бићемо приближно овакову слику: Није- 
маца има у Европи око 77 милијона, 
Талијана 30 милијона, Румуна 8 милијона, 
Мађара 9 милијона, Грка 5 милијона, 
Арбанаса 1. милијон 850 хиљ., Турака 12 
милијона (у Европи само 1 милијон). 
Свију тих народа скупа има 133 милијона 
и 525 хиљада, дакле за 15 милијона мање 
него Словена.

У Русији станује 72-2% цјелокупног 
Словенства, У Аустро-Угарској 16’8%, у 
ГБемачкој 2.8%, у Бугарској 2.2%, у 
Америци 2%, у Србији 1.7% у Турској 
1.6%, у Црној Гори 0.15%, у осталим 
државама 0.55%.

По вјероисповјести су између Словена 
70% т. ј. 103,740.000 православни, 2.3%

руски расколници, 23» „ т. ј. 34,298.000 
унијата 1<>/о Католици 1% протестанти, и 
1% мухамеданци 1%.

На крају расправља Флорински о сло- 
венским књижевним језицима и поли- 
тичким одношајима између појединих 
словенских племена, жигошући словенску 
болест — неслогу! Она разједа здрав 
организам словенски, па се аутор бОЈИ, 
да од тога не буде злих пошљедица 
по Словенство. Но статистички подаци 
и хладне бројке улијевају му наде, да ће 
послије свију препрека и незгода ипак 
побиједити здравим реалним душевним 
животом прожмана идеја словенског је- 
динства.

Из митрополиЈ'е. Из Сарајева телегра- 
фично стигла нам је жалосна вијест, да 
се онамо 10. тек. преселио у вјечност 
протонамјесник Стево Трифковић.

Ненадна смрт покојникова изазвала је 
код нас дубоку жалост, јер смо покојног 
прота Стева вазда познавали као рев- 
носног свештеника и великог пагриоту.

Његовој породици изјављујемо топло 
саучешће, а заслужном покојнику вјечни 
покој!

Народна Штедионица. У недјељу 10. 
о. мј. Народна Штедионица на Цетињу 
одржала је своју II. редовну главну скуп- 
штину. Из извјештаја управног одбора, 
који је на скупштини прочиган види се, 
да је стање чланова 1. и 11. кола изно- 
сило концем прошле године 308 са 781 
удјелом. Од нове године отпочело је 
уписивање у 111. коло, у које се већ до 
сада уписало на 200 акција. Уплаћени 
капнтал износио је 31. децембра 1907. г. 
кр. 33.032-50; улога на штедњу било је 
кр. 69.32995; издати зајмови износили 
су свршетком прошле год. кр.95’474, 
а цјелокупни обрт свију послова био је 
у прошлој години кр. 2.918.930-68.

Укупног прихода имала је штедионица 
прошле године кр. 11.014-66., а расхода 
кр. 7249.19, те се је тако показао чист 
добитак од кр. 3765.57. Овај добитак 
подијељен је ирема скупштинском рије- 
шењу овако: 2О°/о резервном фонду кр. 
751.41; 20% тантијеме управном одбору 
кр. 602.80; акционарима на име дивиденде 
кр. 2249.52, што чини по акцији I. кола 
кр. 3.64, а но акцији II. кола кр. 1.82, 
а преостатак од кр. 161.74, раздат је на 
добротворне сзрхе и то:

Фонду сиромашних ђака цетињске гим- 
назије кр. 50; за градњу скоњљанске 
гимназије кр. 50; Друштву за потпома- 
гање трговине и заната кр. 30 87; Друштву 
„Привредник" у Загребуза шегртски фонд 
кр. 30.87.

Загим је у Скупштини извршен избор 
нове управе. У уиравни одбор изабрани 
су поново г. г. Вуко Вулетић, кап. Марко 
Иванишевић и Урош Марић, а за нове 
чланове изабрани су г. г.: ђакон Иво 
Калуђеровић и Митар Н. Ђуровић; у 
надзорни одбор изабран је поново г. 
Ристо Поповић, а нови су члаиови г. г. 
Косто М. Лучић и Мило Милетић.

Као што се види, наша штедионица 
показала је у овом кратком времену свог 
опстанка у свим гранама свога пословања 
врло лијеп напредак, што је заслуга 
највише управног одбора, који није жа- 
лио труда, да овој установи прибави 
ријетко повјерење, које она данас овдје 
и на страни ужива.

Из Друштва за потпомагање заната 
и трговине у Црној Гори. „Прва Ник- 
шиска Штедионица“ у Никшићу и „Наро- 
дна Штедионица" на Цетињу отночеле су 
уводити један лијеии обичај, а на име, 
да од свога годишњег. чистог добигка 
потпомажу наше српске хумане и култур- 
не установе, што чине редовно готово 
сви слични новчани заводи у напредном 
свијету, мјесто да сав свој чисти нриход 
дијеле на своје и онако имућне акционере. 
Тако су и ова два наша новчана завода 
ријешила на својим скупштинама многе 
прилоге и помоћи чисто српским уста- 
новама овдје и на страни, а између тих 
помоћи јесте и помоћ овоме Друштву, 
коме је Никшићска Шдедионица на VIII. 
год. скупштини досудила помоћи круна 
стотину, а Народна Штедионица на Цети- 
њу на II. год. скуиштини круна 30 и 87 пара.

ђ Видо Ј1. Иванишевић. У уторник, 
12. о. мј., преминуо је овдје Видо Лукин 
Иванишевић, трговац и бивши члан на- 
ше општинске управе. Покојника, који је 
својим поштеним радом и понашањем 
стекао лијепи глас и опште поштовање, 
красиле су све врлине и способности, 
које су својствене Црногорцу као човјеку 
и војнику. Колико је поштовање пок. Видо 
уживао, видјело се на спроводу, којему 
је присуствовало скоро све цетињско 
граћанство и чиновништво и силан на- 
род из околних племена. На спроводу 
судјеловао је и пјевачки хор „Цетињског 
Радничког Друштва,“ а над гробом опоо- 
стио се с покојником дирљивим говором 
заст. предсједника наше општине г. Пе- 
тар Пејановић.

Лака му земља!

ТЕЛЕГРАМИ
Биоград, 10. фебруара. Скуп- 

штина је поименичним гласањем 
са 83 гласа усвојила апанажу Од 
360.000 динара. Прије гласања сва 
је опозиција изашла из Скупшти- 
не и повратила се тек пошто је 
апанажа изгласана.

Рим, 11. фебруара. Бивши ми- 
нистар Нази осуђен је на 11 мје- 
сеци и 20 дана затвора, а бивши 
његов секретар Ломбардо ослобо- 
ђен је из недостатка доказа.

Беч, 13. фебруара. Аустријска 
делегација примила је буџет Босне 
и Херцеговине. Делегати Немец и 
Клофач препоручују политику мир- 
ну и наклоњену балканским др- 
жавама, нарочито у економском 
и трговинском погледу, јер ђе ина- 
че санџачка жељезница остати без- 
корисна. Делегат Аксман преба- 
цује управи Босне и Херцеговине, 
да помаже великосрпспку агитацију 
која се успјешно подржава из Ср- 
бије и Црне Горе.

Лондон, 14. фебруара. У парла- 
менту изјавио је Греј, да се Енглес- 
ка држи неутрално према предлогу 
балканских жељезкица. Енглескаје 
увјерена, да турско питање неђе 
довести до рата. Односно жандар- 
меријског пројекта у Мађедонији 
Енглеска је вољна, да свој пред- 
лог напусти у корист другог који 
би имао исту цијељ. Греј мисли, 
да би се наименовањем турског 
гувернера за Мађедонију од стра- 
не велесила могло бар привремено 
ријешити мађедонско питање.

Царско Село, 14. фебруара. Цар 
и Царица с Престолонашљедником 
примили су посланике Думе.

Техеран, 16. фебр. Јучер у 3 са- 
та по подне бачене су с крова јед- 
не куђе двије бомбе против шаха 
који ипак није рањен. Три стражара 
су убијена, а двадесетак особа ра- 
њено. Шах се возио у једно об- 
лижње мјесто, гдје је мислио про- 
вести неколико дана. Једна је бо.м- 
ба експлодирала у ваздуху, а дру- 
га на земљи близу аутомобила, у 
којем се налазила пратња шахова, 
а сам шах возио се у колима. 
Ишљеђење је поведено, али досад 
без успјеха.

БУЏЕТ
Државних прихода и расхода 

Књажевике Црке Горе 
за 1903 годину.

може се добити у Књижарама Пера 
М. Калуђеровиђа на Цетињу и Ко- 
ста К. Станиђа у Подгорицу. Ци- 
јена 1 круну.

Број 82. Управа Државне Штам- 
парије, 16 фебруара 1908. Цетиње,

' 1,2

Званични огласи 
ОБЈАВА

На дан 24. фебруара тек. год. 
Одјељење Књ. Мин. Финансија и 
Грађевина држађе јавну лицитацију 
о набавци 1300 кубних метара др- 
ва, за огрјев свију државних над- 
лештава на Цетињу, за идуђу зим- 
ску сезону 1908—9 год.

Ко би се желио примити да по- 
менуту количину дрва предаде у 
државним магазинима на Цетињу, 
нека се на горе означени дан при- 
јави потписатој канцеларији, когђе 
се дана закључити уговор са по- 
нудиоцем најниже цијене; разумије 
се, ако ова буде повољн а задржаву.

Детаљнији услови уговора и оба- 
вјештења, о предаји поменуте ко- 
личине дрва, могу се добити у кан- 
целарији одјељења, сваког дана, 
прије и послије подне, за вријеме 
канцеларијских часова.

Бр. 15. Из Канцеларије Одјеље- 
ња наплате држ. дугова Министар- 
ства Финансија и Грађевина. 16. 
фебруара 1908. год. Цетиње. 1,2
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ОБЈАВА
Министарство Финансија и Гра- 

ђевина, овим ставља до знања 
нашим радницима, да ће се у течају 
ове 1908. године а најдаље у марту 
мјесецу отпочети рад на линији 
колског пута Подгорица—Колашин 
—Андријевица, гдје ће наши рад- 
ници имати довољно рада до краја 
ове године.

Министарство ^е давати рад на 
поменутој линији под контрате, а 
и само ће под наднице радити 
извјесни дио истога пута, тако да 
наши радници неће имати никакве 
потребе ићи на зараду у иностран- 
ство.

Број 201. Из Канцеларије Мини- 
старства Финансија и Грађевина. 
Одјељење за Грађевине и Саобра- 
ћај. 1 фебруара 1908. Цетиње. 2,4

ОБЈАВА
На молбу Анђуше Машове јанко- 

вић из Цеклина, умољава се свако 
ко би што дознао или дознати мо- 
гао о њеном сину јовану Машову 
Јанковићу који је прије шест година 
пошао у иностранству на зараду и 
посљедњи јој се пут у мјесецу сеп- 
тембру 1906. год. из Јаков Дијало 
(Румунија) јавио да извијести,
(1—3) Кн>. Мин. Иностр. Дјела.

ОБјАВА
На личну молбу Петра Н. Рајко- 

вића, из Пипера, умољава се свако 
ко би ишта дознао или дознати 
могао о његовом сину Војину П. 
РајковиГу, а који је одавно оти- 
шао у Румунију и није се од назад 
три године никако јављао својој 
фамилији, да би извијестио 

(1—3) Кн>. Мин. Иностр. Дјела.

ОБЈАВА
На молбу Марка Прњата, из 

Подгорице, умоЈљава се свако ко 
би ишта дознао или дознати мо- 
гао о његовом умноболном брата- 
нићу, Бошку Андријину Прњату, 
родом из Крушевца у Херцеговини, 
који је отишао преко Вучијег Зуба 
у Бијелу Гору, гдје се посљедњи 
пут отрагу два мјесеца виђао, да 
извијести Књ. Министарство Ино- 
страних дјела. 3,3

ОБЈАВА
На молбу Л1илосаве ЂуровиБа, 

умољава се свако ко би што до- 
знао или дознати могао о њезином 
брату Дмитру Перишину Ђуровићу, 
родом из Ждребаника, у Бјелопав- 
лиће, а који је одавно отишао у 
Русију и није се од назад пет го- 
дина јављао својој фамилији, да 
извијести.
2,3 Књ. Мин. Иностр. Дјела.

ОБЈАВА
ПочињуГи од 2. марта ове год., 

по нов. кал., брзи параброд Угар- 
ско-хрватског парабродског друш- 
тва полазиће изФијуме: понедјељ- 
ником, уторником, петком и субо- 
том у 10 сати и 30 минута прије 
подна, а долазити у Котор: утор- 
ником, сриједом, суботом и недје- 
љом на 50 минута по подне, а 
враћати се из Котора истих дана 
у 2 сата и 30 минута послије подна.

Према овом распореду кретања 
параброда и дилижанса ће пола- 
зити из Цетиња за Котор петком 
у 5, а осталијех дана у 6 сати прије 
подна; из Котора на Цетиње по- 
лазиће: уторником, сриједом, су- 
ботом и недјељом у 3 сата послије 
подна, а долазити на Цетиње у 9 
сати у вече.

Осталих пак дана дилижанса ће 
полазити из Котора као и до сада 
у 1 сат и 30 минута, а долазити 
на Цетиње у 7 сати и 30 минута 
у вече.

Број 1230. Из канцеларије По- 
штанско - Телеграфског Одјел>ења 
Министарства Унутрашњих Дјела, 
15. фебруара 1908. Цетиње. 1,1

ОГЛАС
Пошто се за закуп преноса поште 

и путника посредством аутомобила 
на путовима између:

Цетиња—Котора,
Цетиња—Подгорице— НикшиГа,
Подгорице—Плавнице,
Цетиња—Ријеке—Вира—Бара и
Бара—Улциња

није нико пријавио са повољним 
условима до 15 новембра прошле 
године, то се на основу ријешења 
г. Министра Унутрашњих Дјела дан 
лицитације одлаже за 15 марта ове 
године по ст. кал.

За подробније услове можесесва- 
ки обратити канцеларији одјељења.

Страним капиталистима дозвоље- 
но је конкурисати.

Број 969. Из канцеларије По- 
штанско-Телеграфског Одјељења 
Министарства Унутрашњих Дјела,
4. новембра 1908., Цетиње. 2,6

СТЕЧАЈ
У Одјељењу Народне Привреде 

Министарства Унутарашњих Дјела 
потребан је један дипломирани шу- 
лш/?;један практичарло&еА:«/?, пчелар 
и виноградар.

Позивају се сви они, који би 
жељели на које од поменутих мје- 
ста компетовати, да се пријаве Одје- 
љењу Народне Привреде Мини-. 
старства Унутрашњих Дјела до 1 
априла ове године, и поднесу сво- 
ја документа, од кога Ђе потребне 
услове примити.

Кандидати морају познавати срп- 
ски језик.

П.Бр. 141. Из ОдјељењаНародне 
Привреде Министарства Унутра- 
шњих Дјела, 4 фебруара 1908. 
год., на Цетињу. 2,3

Службени огласи
СТЕЧАЈ

Ријешењем Књ. Обласног Суда на Це- 
тињу од 22 јануара о. г. број 1655 ех 
1907—IV—1903—784 — отворен је стечај 
над имовином презадуженог Идије Нико- 
ва Поповића из Цетиња, ушљед чега се 
позивају сви његови дужитељи, да до 1. 
аирила т. год. поднесу онштинском Суду 
на Цетињу, чиста своја дужења поткри- 
јепљена доказима.

Послије реченог дана ничије се потра- 
живање неће усвојити.

На Цетињу, 29. јануара 1908. год.
Књ. Обласни Суд

За Врш. дуж. предсједника 
Р. 77, бр. 72, 1,3 судија К. Јаблан.

ОГЛАС — Износи се на јавну продају 
дољеонисана непокретност пок. Ивана 
Андрина Ћетковића из Зубаца, која је 
процијењена 1660 кр.

Продаја ће се извршити у канцеларији 
потписаног Суда у три рока: 12. Марта, 
12. Аирила, и 12. Августа тек. год. у 9 
сати нрије подне.

На првом року непокретност се неће 
продати испод процијењене вриједности, 
на другом хоће и ниже, али не испод 2/'3 
процијењене вриједности, а на трећем 
року непокретност ће се уступити пону- 
диоцу највише цијене.

Сваки лицитант дужан је положи ги 1О«/о 
од процијењене вриједности.

Позивају сесви они, који на непокрет- 
ност, имају какво реално право као и 
сви они који имају нраво прече купње, 
да се иријаве Суду прије прве продаје.

Опис непокретности:
У Сусташе кућа од два одјељења: 

једно дужине 5 м. а ширине 4 30., дру- 
го (камара) дужине и ширине 3 м. Пред 
кућом је мала авлија. Граничи: Нико 
Марков Ћетковић кућом и земљом пок. 
Иван А. Ћетковић земљиштем и општин- 
ски пут; процијењено кр. 600.

У Сусташе рала 2,1/-!,1/« земље са 
припадајућим воћем и маслинама, а с 
правом натапања као и остали поредници, 
граниче: Марко Ников Ћетковић, Крсто 
и Божо Ћетковић — земљом, пут и по- 
ток; процијењено кр. 600.

„Под џадом“ забио, граничи: Стево М. 
Вучетић и уд. Анта Ратковића — земљом 
и поток; процијењено кр. 100.

У „Мандариће“ 54 коријена маслина, 
граниче: Иво Б. Вретеничић, маслинама, 
Марко А. Ивовић забјелом и пут; про- 
цијењено кр. 360.

Број 33 ех 1908-62—1907.
Бар, 13. фебруара 1908.

Капетански Суд
Р. 243, Бр. 76,1,1. Кап. И. Вретеничић

ОГЛАС — На основу ријешења Књ. 
Обласног суда у Подгорици, од 25. ја- 
нуара т. г. број 150ех1908. IV. 1907. 182. 
овим се износи на јавну продају доље 
описана непокретност Милуна В. Чејовића 
из Подгорице, која је процијењена 
круна 650.

Продаја ће се извршити у канцеларији 
потписатог општинског суда.

За иродају одређују се три рока: први
6. марта, други 6. априла, а трећи 7. ав- 
густа 1908 године у 3 сата послије подне.

На првом року непокретност неће се 
продати испод процијењене вриједности, 
на другом хоће и ниже, али не испод 
2/з процијењене вриједности, а на трећем 
року уступиће се понудиоцу највише 
цијене.

Сваки лицинтанг дужан је положити 
јемство од 10% <>Д процијењене вријед- 
ности непокретности.

Позивљу се сви они, коју имају право 
купње, да се пријаве суду прије почетка 
прве продаје.

Опис непокретности;
Једна двокатна, кућа с припадајућим 

обором и 7« зграде дуга 6.72, а широка 
6.80, метара — процијењена 650 круна, 
налази се у старој вароши — званој „Киш- 
махали“ граничи од истока Нико Боров 
кућом, од запада дијелом обора и кућом 
Сукнића, од сјевера путом, а од југа 
зградом.

Број Зч9—1—1907—144. 
у Подгорици, 6 фебруара 1908.

Општински Суд, 
судија Ј. Радичевић.

Р. 206. Бр. 70, 1,1

ОГЛАС — Износи се на Јавну продају 
доље описана непокретност Ника Б. 
Јабучанина из Цетиња, која је проције- 
њена круна 1275.

Продаја ће се извршити у канцеларији 
потписатог суда.

За продају одређују се три рока и то: 
21. марта, 21. априла, и21.августа, 1908. 
г. у 3 сата послије подне.

На ирвом року ненокретност се неће 
иродати испод процијењене вриједности, 
на другом хоће и ниже, али не испод % 
процијењене вриједности, а на трећем 
уступиће се понудиоцу највише цијене.

Сваки је лицитант дужан положити 
јемство 10% од прсцијењене вриједности.

Позивају се сви они, који имају на 
неиокреткости какво реално право, као 
и они, који имају ираво прече купње, да 
се пријаве суду прије почетка прве про- 
даје.

Ненокретност се налази у Доњем пољу 
у предграђу вароши Цетиња, и то 2^8 
рала земље оранице другог нумера у 
једном комаду, која граничи: од истока 
црквеном земљом и земља Сава, Тома и 
Луке Дубовичанина и Ђукана Мирковића 
— Ђеклића; од запада колским путем; 
од сјевера путем, који води кућама Ду- 
бовичким; и од југа комуницом Ивани- 
шевића.

Број 248 ех 1908.-^1—1907—284.
Цетиње, 9. фебруара 1908. г.

Општински Суд
заступник предсједника судија 

Р, 189, Бр. 67, 1,1 П. А. Пејановић
ОГЛАС — Јавна продаја непокретно-

сти Јакупа Зинасовића из Подгорице,
извршиће се на дан 16. маја 1908. г. у
9 сати прије подне.

Види оглас у 54. броју „Гласа Црно- 
горца“ од 1907.
Број 1312—^1—1907—275.

Подгорица, 18. јануара 1908.
Општински Суд, 

судија Ј. Радичевић.
Р. 44, Бр. 66, 1,1

ИСКЉУЧИВО ЗА ЦРНУ ГОРУ
ЗАСТУПНИК ПРОДАЈЕ 

Најсавременијих Грамоовна и плоча 
на ЦЕТИЊУ код

НИКОЛЕ КНЕЖЕВИЋА Р5ЕТ0.К0ЈЕ РЛ21 НВ01Н5 
5УООН 605Р00ВРИ.

2А5Т1ТМА вцдесл.

Велика свјетска фабрика 
Грамофона Тће Огаторћо- 
пе ашЈ Туремгћег Ш у Ј1он- 
дону, чија заштитна мар- 
ка оличена на приложним 
цртежима, јемчи за солид- 
ност Грамофона који се пре- 
ко мене могу набавити 
франко на Цетиње, по цје-
новнику, као и код саме фабрике, 
за све услове и цјеновнике пошто- 
ване муштерије могу се на мене об-
ратити." ’ 1 мелодијама српским и страним.

Препоручујем се за што већу поруџбу како радњама тако и фами-
лијама за којеје Грамофон једна од најљепших фамилијарних забава.

Са поштовањем
Број 37 2-10 Никола Кнежевић.

БТиДП ПЗЈчл/Е] (с!15 ј, иј|
1 |Сј1УЈ\ГгД| јСт! |СП?|~1гД| |1гПхг».Г|г!|

Приватни огласи

Црногорска Банка
почела је примати младиће као банкарске 
вјежбанике, који су поред основне школе 
свршили и који разред гимназије.

Сваки вјежбаник дужан ће бити неко 
вријеме, бар 3 мјесеца, служити безплатно 
а послије тога времена ако се покаже 
вриједан и способан за даљи рад, одре- 
дићему се плата.

Ко ]е вољан да се Банкарској струци 
посвети и себи осигура будућност, нека 
упути своју молбу са свједочанством и 
препорукама на управу Црногорске Банке.

Р. 72. Бр. 80 1,3

Митар 0. Вукчеви1|,
обласни судија у пенсији,

од 10. фебруара ове године примаће на 
застунање грађанске и кривичне парнице 
пред судовима административним и ду- 
ховним властима; писаће тужбе, мол- 
бе и жалбе за све наше власти; писаће 
и примати посредовање при склапању 
уговора односно нагодбе; такође ће да- 
вати савјете у погледу свију наведених 
предмета и т. д.

Сједиште и пошга:
Подгорица (Рос1§оп2а—Моп1епе§го)

Р. 61, Бр. 68. 1,3

Сухопутно и помопско транслортно друштво
Лозито & Моро - Бари (Италија)

Ул. Данте Алигијери, 109.
Магазини ван царинског круга, 90

царинарење, пренос, осигуравање, нај- 
мљења и ЈогТаИб у и за свакоје мјесто 
коресионденти на свим главним трговима 
Игалије и у иностранству.

Депозитни магазини у варош и ван 
царинског круга.

Настојавања и предавања — жита, со- 
чива и друго.

Особита послуга зашиљање у Америку. 
Р. 6в бр. М 1,1

1ГМ сваковРсне поштанске мар-
ПЈ11ј иС1в1 ке. цијене повољне.

Ј. Цеираиег
Р. 11, бр. 346, 18,20 В. $1к1о§—(Ноп^пе).

ЦРНОГОРСКЕ И ОРИЈЕНТАЛНЕ
употребљене пошганске биљеге купујем 
у највишој количини по најскупљој цијени.

А. ХУеЈзг, ВпећпагкепћапсПипЈЈ, 
ш \А/Чеп, 1. АсИег^аззе 8.

П. п. Бр. 36. 3,8

ГОСТИОНИЦА И КАФАНА

„К0С0Е0“
потпуно реновирана, отпочела је свој рад 
16. о. м..

Поред добре кујне, снабдјевена је чис- 
тим и добрим пићем, те се најтоплије 
препоручује и моли за што већу посјету.

Цијене умјерене, услуга тачна и брза.
Цетиње, 16. септембра 1907. г.

С поштовањем
Никола КнежевиЋ 

р. 49. бр. 419. 11,11. гостионичар.

Као год што ]е на гласу ЦМ 
фабрика, за солидност Гра- * * * 9 * 11 
мофона тако исто је на гла- 
су и са својим плочама, а 
тако исто као добре издаје 
и Зонофонске плоче, које иј. 
су једне и друге са златним 
етикетама, а употребљују се 
са обије стране, ко жели

Ј. извршити поруџбину нека се обра- 
_ ти мени за цјеновник како Грамо- 
7 фона тако и плоча, са најљепшим



позив
ИАГОДНк ШТЕДИОНИЦЛ НА ЦЕТИЊУ

Позива
На уписивање 111-ег кола својих акција 

(удјела) са почетком уплате од 1. јану- 
ара 1908. год.

Вриједност је једне потпуно уплаћене 
акције кр. 104., која се уплаћује кроз 4 
године; а исплаћује се премачл. 60. сво- 
јих правила, свршетком пете године са 
припадајућом добити (дивидендом).

Цетиње, 11. децембра 1907.
Управа

Р. 57, Бр. 539, 5,6 Народне Штедионице

ДНИНГЕР&К0
ТРСТ

(АппЈпдег &С°тг1в81в) 
\Ча 5. №ко1о 10

Велико склади- 
ште ловачких и

ратних пушака. —
Оригиналних Оаззег-ових 

револвера израђених код фа- 
брике ЕеороИ Оаззег у Бечу, 
најновијих американских ре- 
волвера и аутоматичних пи- 
штоља, сваке врсти. Нови

илустровани цјеновник, шаљемо 
на захтјев и бадава ифранко. 

п.п. Бр. 395. 7-20.

ЈАВНА ЗАХВАЛНОСТ
Потписатој браћи из Милошевића Бије 

ле, и другим приложницима, који прите 
коше у помоћ обилатим прилозима, да се 
обнови и подигне Црква у Милошевићима 
храм светог Архангела Михаила.

Имена добровољних приложника: Сава 
иоткомандира Мрдеље Жижића 300 круна; 
Радоица Жижић 130 круна; Шпиро Жи- 
жић 50 круна; Стојан Јошановић 40 кру- 
на; Јоле Жижић 30 круна; капетан Јован 
Жижић 25 круна; по 20 круна: Миливоје 
Шћепановић, Каро Ненезић, Филип Па- 
вићевић; но 10 круна: Милун Ненезић, 
Жарко Жижић, Танасије Жижић, Секуле 
Јошановић, ЈБубо Жижић, Перо Жижић, 
Јован Јованић, Митар Лучић, Ђурко 
Ненезић, Симеун Дуборије, Марица Драш- 
ковић; но5круна: Јован Караџић, Блажо 
Жижић; 1 круну Љубисав Срдановић.

А поново приписали су исти прилож- 
ницн 982 круне, коијег су имена заведена 
у 45 броју „Гласа Црногорца" 1907 год. 
и њихови први прилози.

У све досад изашло сума новаца 4306 
круна.

Ко би желијо што приложити молимо 
нека упуги преко поште Шавничке пот- 
писатом одбору.

Испред општине Милошевићке помену- 
тим приложницима најсрдачније захваљу- 
јемо н благодаримо на обилатим нрило- 
зима.

Предсједник Црквеног Одбора; капетан 
Јован Жижић. Чланови: Живко Јошано- 
вић, Жпвко Жижић, Никола Кнежевић, 
Шпиро Жижић, Јанко Жижић.

Мнлошевићи, 1. фебруара 1908. године. 
Р. 200. Број 58. 1.1

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ 
Добротворним прлогама нашој браћи

Црногорцима и Иностранцима у Америку, 
који се сјетише и дадоше рукопомоћи

храму Успенија Богоматере у Томиће, 
круна 1762, која је била пострадала од 
земљотреса године 1905; зато доље упи- 
сатима изјављујемо благодарност на њи- 
хов добротворни прилог, у исто вријеме 
молимо се нашој покровигељки да их 
руководи у дане њихова живота, срећне 
на задовољство њима и њиховим; А то 
су следећи приложници:

Томо Ђоновић, Блажо Ђоновић, Ми- 
ло Ђоновић, Саво Ђоновић, Машан Ђо- 
новић, Иво Ђоновић, Лазар Ђоновић, 
Божо Ђоновић, Марко Ђоновић, Андри- 
ја Ђоновић, Ђуро Ђоновић, Богдан Ђо- 
новић, Митар Ђурашковић, Вуко Љеше- 
вић, Марко Љешевић, Машо Ракнић, 
Милан Роловић, Лука Ђоновић, Јован 
Ђоновић, Илија Ђоновић, Лука Ђоновић, 
Рако Ђоновић, Томо Ракнић, Васо По- 
повић, Крсто Лекић, Јово Ђукановић, 
Лука Лекић, Петар Књежевић, Машо По- 
повић, Лука Лекић, Јован Алексић, Перо 
Никаљевић, Лука Бокан, Мило Добрко- 
вић, Саво Ђукановић, Петар Бокан, Јошо 
Бокан, Милош Роловић, Коста Копито- 
вић, Нико Никаљевић, Ђуро Рајчевић, 
Мило Хумац, Јошо Живковић, Митар Ни- 
каљевић, Митар Поповић, Душан Гојнић, 
Мргуд Шабан, Видо Јовегић, Мило Спи- 
чановић, Стеван Ђурашковић, Томо Ср- 
зентић, Илија Страиња, Илија Алексић, 
Јово Црнчевић, Симон Гојнић, Нико Ле- 
верда, Васво Страиња, Томо Јовановић, 
Машан Лекић, Нико Лекић, Дамјан Ћу- 
пић, Мило Бокан, Лабуд Радовић, Божо 
Јовићевић, Божо Чаор, Машо Јовановић, 
Нико Роловић, Андрија Укмановић, Ла- 
зар Срзентић, Иво Поповић, Перо Јова- 
новић, Томо Ђоновић, БојоЖижић, Мило 
Шабан, Мило Томашевић, Мило Ђоно- 
вић, Јован Ђоновић, Митар Ђоновић, 
Милан Ђоновић, Јоко Шпадијер, Марко 
Бановић, Иво Роловић, Лука Томашевић, 
Ђуро Томашевић, Нико Машановић, Пе- 
ро Ђукановић, Васо Медиговић, Јоко 
Прл>а, Радован Жижић, Рако Копитовић, 
Зеко Барјамовић, Иво Станишић.

Добротворним прилагачима уписана су 
њихова имена на табели, која ће стојати 
на светој тајни у истом храму.
Брчели, 31. јануара 1908. г.

Испред Општине Томицке
Одборник Марко Голубов Ђоновић.

Р. 278. Бр. 73. 1,1

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Приликом смрти и погреба нашег непре- 

жал>еног брата односно оца свекра и 
ђеда

*(* Ника Ј. НенезиЋа
који се 16 јануара ове год. пресели у 
вјечносту68 години свогживота — указано 
нам јевелико учешће од мјесног грађан- 
ства све три вјере на чему овим путем 
изјављујемо свима нашу благодарност.

Срдачна хвала пријатељи.ма и познани 
цима из Милишића, Љешкопоља, Дајбаба, 
Голубоваца, Лајковића, Мојановића, Ба- 
лабана, Гостиља и особито прекограни- 
чарима из Матагужа, који на глас смрти 
покојникове дођоше те га братски ожа- 
лише.

Хвала пречасној г. г. попу Андрији 
Драговићу, попу Михајлу Поповићу и 
попу Шгшру Радичевићу, који опијело 
над покојником извршише.

Још једном хвала сваком ко нам усмено, 
телеграфски или писмено своје саучешће 
изјави у овој нашој жалости.

Подгорица 2 фебруара 1908.
Ожалошћени: брат Алекса; сестра Је 

лена; синови: Симо, Јевто, Андрија и 
Нешо; снахе; Јана, Милица, Даница и 
Марија; унучад: Драшко, Васиљка 
Марица са осталом родбином.
Р. 145. Број 59. 1,1

ЈАВНА ЗАХВАЛНОСТ
Вјечито остајемо захвални свијема по 

знаницима и пријатељима, који нам ма 
којим начином, указаше своје саучешће 
у тешкој жалости за нашим никад непре 
жаљнним сином односно братом

Т ЂУРОМ
који се пресели у вјечност 6. фебруара 
1908 г. у седамнајестој години млађаног 
живота.

Напосе благодаримо, како цијелом ник- 
шићском грађанству на учешћу у спрово- 
ду, тако и г. г. војводи Ђуру Петровићу 
са госпођом, Др. Кујачићу, попу Бошку 
Никчевићу, учитељу Лековићу с ђацима, 
Никшићском пјевачком и занатлијском 
удружењу, Божу Форотовићу и његовим 
браственицима, који дођоше из требјешке 
капетаније да покојника до вјечне куће 
испрате.
Никшић, 8. фебруара 1908.
Ожалошћена породица: отац Спасоје 

Бува; мајка Марица; брат Митар; сестре: 
Василија, Софија, Милица, Стана; и 
остала родбина. Р. 115. Бр. 77. 1,1

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ 
За навијек, ненадно и неизљечимо ра-

њени смрћу нашега драгог и доброг мужа 
односно брата

1 Вида Л. Иванишевића
који се 12. ов. м. у 58. години живота 
пресели у вјечност, по светој дужности изја- 
вљујемо овијем путемнашу неизмјернубла- 
годарност свијема онијема, с Цетиња и са 
стране, који на глас нагле смрти покој- 
никове похиташе, да узму личног учеш- 
ћа у овој нашој превеликој жалости, те 
нашег драгог Вида заједно с нама ожа- 
лише и у онако величанственом спрово- 
ду до вјечне куће испратише; особита хва- 
ла свијема онијема, који писмом или теле- 
графом примише учешћа у томе нашем 
големим губитку; —онијем многобројним 
учешћем, много се сматрамо задужени, те 
и опет свакојему и свијема саучесницима 
понављамо изјавити нашу највећу благо- 
дарност.

Цетиње, 13. фебруара 1908. г.
Ожалошћени:

супруга: Милица; браћа: кап. Марко, 
Јоко, Перо; сестра Ике, и остала род- 
бина. Р. 130. Бр. 79. 1,1

ЈАВНА ЗАХВАЛА.
Приликом смрти и погреба нашег ни- 

кад незаборавног синовца, односно бра- 
та, супруга и оца

*ј* НИКОЛЕ видовга
који се послије осмодневног тешког бо- 
ловања у 51 години својој, у вјечност 
пресели 9 (22) јануара т. г. у Грахову, 
дужност нас веже, да се сјетимо свију 
оних многобројних пријагеља и познаника 
који настојаше да милог нам покојника 
из чељусти смрти избаве, који га тјешише 
и за његово здравље ниташе, као и они- 
јех, који било брзојавно, писмено и ус- 
мено настојаху да иза његове смрти нас 
утјеше, спровод уваличају и милом нокој- 
нику последњу почаст укажу.

Особиту захвалност дугујемо велеуче- 
ном д-р Јосипу Кришпину опћинском 
лијечнику у Рисну, који својски настојаше 
да нокојнику живот нродужи, љуте боли 
ублажи и из чељусти неумитне смрти 
избави.

Хвала пречасним свештеницима Гра- 
ховским: попу Ђуру Ковачевићу и попу 
Крсту Кешељевићу као и пречасном све- 
штенику кривошијском попу Ђуру По- 
повићу, који спровод увеличаше и покој- 
ника онако дивно опојаше.

Од срца хвала буди пречасном свеште- 
нику Крсту Кешељевићу на његовом ис- 
креном саучешћу и надгребноме слову 
те се са покојником онростио а нас тиме 
пријатно утјешио.

Особиту захвалност из дна уцвијељеног 
срца дугујемо војничким и цивилним вла- 
стима Граховским и Цуцким као и свој 
браћи Граховљанима, Цуцима, Ришњанима, 
Кривошијанима и горњим Леденичанима, 
који се у оноликом броју потежише и 
који се огимаху, да нама у преголемој 
тузи учешће укажу а незаборавног покој- 
ника са плачем и лелеком до вјечне ку- 
ће допрате.

Још једном нека је хвала свима онима 
који било на који начин порадише, да 
нас тужне и жалосне поутјеше и разабру 
или да спровод милог покојника увели- 
чају те дај Боже да свима при при весе- 
љу одвратимо.
У Грахову 14 (27)јануара 1908. 

Ожалошћени:
супруга Александра; браћа: Андрија, 
Митар, Илија, стриц Сгево; за себе и 
осталу обитељ. Р. 280. Бр. 69. 1,1

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Приликом смрти и погреба нашег ни- 

гда незаборављеног оца, дједа и свекра

ђ Луке Дангубића
који се пресели у вјечност 9. о. м. у 70. 
години свога живота, неможемо пропу 
штити а да неизјавимо своју вјечиту бла- 
годарност грађанству вароши Никшића, 
које је на глас смрти онако у великом 
броју похитало, милог нам покојника 
ожалило и до вјечне куће испратило, 
као и мјесном свјештенству које је над 
покојником опијело извршило.

Хвала г. г. Перу Јововићу и Данилу 
Тунгузу, који се са покојником онако 
дирљивим говорима на гробу опростише.

Хвала свијем онијем, који нам своје 
саучешће изјавише било усмено, писмено 
или телеграфски.
Никшић, 13 фебруара 1908.

Ожалошћени:
син Душан; снаха Јована; унука Горде; 
кћери: Маре Ћировић и Видна Таушан

Р. 118. Бр. 78. 1,1

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Међу онијема Црногорцима, који своје 

кости оставише у далекој Америци, гра- 
бећи се, да помогу својим сиромашним 
фамилијама, спада и наш незаборављени 
и непреболни брат

•ј* Ђуро Маркишин ПетричевиЋ
из Цеклина, Метериза, који је у овај 
туђи свијет дошао, да штогод заради, 
па га затекла проклета смрт, и тако му 
прекинула све лијепе наде његове и ње- 
гове несрећне фамилије. Покојник се 
разболио 21. окт. 1907. од запаљења 
плућа, боловао је 4 дана, умро је 25-ог, 
а сахрањен 26. истог мјесеца, у 38. го- 
дини младог живота, у Контру Војовнику, 
далеко од сваког свога. Наша браћа 
Црногорци, који се десише ту, указаше 
нашем милом покојнику при болести 
братску помоћ, а при смрти и погребу 
братско саучешће; они не пожалише 
труда и трошка, да нашег жалосног брата 
сахране по нашем српском обичају, око 
чега утрошише 1400 круна. Примивши 
жалосну вијест о несрећпој смрги Ђуровој 
и о утрошеној суми, ми смо уз обилагу 
помоћ наше браће Црногораца из Де- 
ламер Неваде и Оровиље Калифорпије 
скупили новац, да га повратимо, али 
браћа Црногорци из Контра не хтједоше 
примити ништа, него предложише, да се 
гај скупљени новац пошље покојниковој 
фамилији.

Због овог великог доброчинства наше 
браће у Контру, које показаше према 
нашем брату и његовој уцвијељеној си- 
ромашној фамилији, не можемо пропус- 
тити, да из дубине нашег благодарног 
срца не захвалимо шљедећој браћи Цр- 
ногорцима, који покојникову родбииу 
на свагда задужише: Луки, Марку и 
Петру—Чичаревићима; Мићу, Марку, Рис- 
ту, Нику, Лазу, Стевану, Ђуру, Марку, 
Саву, Раду, Ми груи Јовану—Вукчевићима; 
Митру, Ђуру, Блажуи Луки—Брновићима; 
Саву, Марку, Стевану и Марку—Вујовићи- 
ма; Току и Николи—Ћетковићима; Павлу 
Мићуновићу, Стевану Прл>и, Петку и Вељу 
— Рацковићима; Илији Кажићу, Марку 
Стаматовићу, Петру и Васу—Перишићима, 
Ивану Пејовићу, Митру Лаковићу, Ап- 
дрији Челебићу, Николи Ускоковићу, Ми- 
лу Думовићу и Саву Сјеклоћи.

Још једном нека је наша доживотна 
благодарност поменутој браћи Црногор- 
цима; Дај боже, да им учињено добро 
не заборавимо, него им га сваким добром 
вратимо.

КозФп Уавћ Ро. Атепса.
Ожалошћени брат Богдан М. Пет- 

ричевић, с браћом у Америци и Црној 
Гори. Р. 321. Број 60. 1,1

ЈАВНА БЛАГОДАРНОСТ
Приликом преране смрти наше драге 

и премиле шћере, односно унуке. —

*)* Љубицз И. Милошевић
Ученице 15 разреда цетињске основне школе

коју нам 28. јануара ове године ненадна 
смрт отрже из наших руку, послије 
дводневног тешког боловања, а у десетој 
години свог млађаног живота — тјешимо 
се љубављу и саучешћем, које нам браћа, 
кумови, пријатељи и познаници исказаше 
у болијести, спроводу и погребу пок. 
Љубице.

Захваљујемо свој нашој браћи Доњо- 
крајцима, који дођоше на покајање и 
присуствоваше спроводу и укопу, а та- 
кође: грађанству вароши Цетиња, Баји- 
цама, Бјелошима и Груђанима.

Особита хвала г. капелнику Вимеру, 
који са музикантима на глас смрти похи- 
таше, нашу покојницу ожалише и уз 
судјеловање Цетињског црквеног пјевач- 
ког друштва тужним појањем до вјечне 
куће испратише.

Дужност нам је захвалити обл. љекару 
г. д-ру Огњеновићу, који се својски заузе 
да покојницу сачува у животу.

Благодаримо нашем пароху г. попу 
Марку Мартиновићу, који над покојницом 
изврши црквени обред.

Од срца благодаримо нашој браћи 
Хумцима, који су драгу покојницу за ври- 
јеме кратке болијести похађали, приликом 
смрти оплакали, ожалили и до гроба 
испратили.

Још једном хвала свима и свакоме, ко 
нам ма којим начином ублажи неочеки- 
вану тугу.

Цетиње, 31. јануара 1908. год.
Ожалошћени: отац: Илија Н. Милоше- 

вић из Хумаца са осталом родбином.
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Шт ампа К. Ц. Државне Штампарије


